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A csongrádi 
vízlépcsőről 

Régóta foglalkoztatja a közvéleményt a csongrádi vízlépcső 
megépítésének vágya és terve. Különösen időszerűvé vált a gondolat 
a tiszalöki és a kiskörei duzzasztó megvalósítása, és a törökbecsel 
vízlépcső építésének megkezdése óta, hiszen e nagy művek együttesen 
teszik majd teljessé a Tisza csatornázását. Emellett úgy értesültünk, 
hogy a döntésre illetékes kormányszervek ezen az őszön tárgyalják 
majd ismételten a témát. 

Csongrád megyében és Szegeden különösen érdeklődésre tar t 
számot az ú j vízlépcső — ezért tűztük a Délmagyarország Kerekasz 
tal-rovatának napirendjére. A beszélgetésre dr. Nagy Lászlót, az 
Országos Vízügyi Hivatal beruházási önálló osztályának vezetőjét és 
dr. Stmády Béla főmérnököt, az Alsótiszavidéki Vízügyi Igazgatóság 
vezetőjét hívtuk meg, ők válaszoltak munkatársunk kérdéseire. 

0 
Hogyan illeszkedik a csongrádi 

vízlépcső a Tisza, általános csa-
tornázásának rendszerébe, és mi-
lyen gazdasági előnyöket ígér a 
hatalmas terv a Dél-Alföldnek? 

NAGY LÁSZLÓ: 
A csongrádi vízlépcső nem egy 

kisebb földrajzi térség, egy régió 
céljait szolgálja, hanem annak a 
fejlesztési tervnek fontos része, 
amely az egész Tisza-völgy, s 
különösen annak déli szakasza 
számára előnyös. A Miniszterta-
nács 1973-ban elfogadta a vízgaz_ 
dálkodás távlati fejlesztésének 
koncepcióját, s ez magában fog-
lalja a Tisza-völgy további gaz-
dasági fellendülésének és urbani-
zálódásánák megalapozását, az 
itteni vízgazdálkodási rendszer 
teljesebb kiépítését. A rendszer 
gerince a Tisza, s ennek főmű-
vei: a vízlépcsők meg a hozzá-
juk tartozó tározók és főcsator-
nák. A felső szakaszon már 
megépült a tiszalöki és a kiskörei 
vízlépcső, s hamarosan üzembe 
helyezik Jugoszláviában a török-
becsei duzzasztót is. Tiszalök és 
Kisköre elsősorban mezőgazda-
sági célokat szolgál, jóllehet Kis-
köre már nagymértékben hasz-
nára lesz az iparnak is. 

A csongrádi vízlépcső szerepe 
több oldalú lesz. A Tiszának kö-
rülbelül ezer kilométer a hosz-
sza, s hazánkban mintegy hat-
száz kilométeren kanyarog. Vi-
zének felhasználása nemzetközi 
ügy, érdeke a szomszédos orszá-
goknak is. Alacsony vízállások 
idején — éppen a növekvő víz-
igények és vízfelhasználás miatt 
— ma már nem hoz annyi vizet, 
amennyire szükségünk lenne, s a 
jövőben meg kevésbé. Így a víz-
lépcsők rendszerében a csongrádi 
lesz hivatott rendezni a vízkész-
let-gazdálkodás, a hajózás, a me-
zőgazdasági öntözés teljes bizton-
ságát. Ugyanakkor a további ter-
veknek is fundamentuma a 
csongrádi vízlépcső, mert csupán 
a Tiszából még így sem tudjuk 
majd megoldani a térség vízkész-
let-gazdálkodását. Ez a duzzasztó 
lehetővé teszi a Duna—Tisza csa-
torna későbbi megépítését — 
vagyis így hozhatunk majd át 
vizet a Dunából, s így alapozhat-
juk meg a transzkontinentális 
vízi út hazai szakaszát 

A vízkészlet-gazdálkodás egész 
jövője tehát a tét: az ipari, a 
mezőgazdasági és a kommunális 
vízigény távlati kielégítésének 
garanciája, megfelelő víztartalé-
kok biztosítása az egész Tisza-
völgy számára. 

SIMÁDY BELA: 
A Tiszán lefolyó víz 95 száza-

léka külföldről érkezik hazánk-
ba, s minthogy a szomszédságban 
is növekszik a vízfelhasználás, 
mindinkább be kell rendezked-
nünk saját biztosítékokra. A Ti-
szán érkező víz bizonyos évsza-
kokban mind kevesebb, és egyre 
szennyezettebb — így a haszno-
sítható vízkészletet mindinkább 
meg kell őrizni és becsülni. Nem 
téveszthet meg ugyanis senkit, 
hogy időnként az alföldi fo lyók ' 
a kelleténél is több vizet hoznak, 
olyannyira, hogy árvízveszély 
ellen kell védekeznünk. A vízho-
zamok egyenetlensége nem kü-
szöbölhető ki a természetből. 
Legtöbb víz akkor folyik le, ami . 
kor arra nincsen szükség, a me-
zőgazdaság tenyészidőszakában 
viszont alig van vízhozam. 

A természet ritmusa teljesen 
eltér szükségleteink ütemétől, 
így kézenfekvő feladat: a víz-
lépcső-rendszer vízkormányzási, 
iefolyasszabályozó, tartalékoló 
szerepének kell egyensúlyt te-
remteni. 

A vízlépcsők az árvízi vízhoza-
mok egy részét távozással visz-
szatartják, és a nyári kis vizek 
idején lebocsátják. A nyári mi-
nimumokat így meg lehet emelni, 
s mivel a vízszintingadozás 
csökken, a szivattyúkat gazdasá-
gosabban lehet üzemeltetni. így 
azonos energiával több vizet tu-
dunk kiemelni, vagy ugyanannyi 
víz kiemelésével rengeteg ener-
giát takarítunk meg. 

NAGY LÁSZLÓ: 
A gazdasági előnyök kőzött 

mindig a gazdaságosság és a biz-
tonság kerül első helyre. Ha az 
öntözést vesszük is, nem az a lé-
nyeg, hogy tíz- vagy húszezer 
hektárral többet öntözhetünk — 
inkább az, hogy minden időben 
megkaphassák a szükséges vizet 
a földek. 

SIMÁDY BÉLA: 
Eddig gyakran kellett korláto-

zó intézkedéseket bevezetni. Elő-
fordult a kis vízhozam miatt, 

hogy időben vagy mennyiségben 
szabályozni kellett a vízkivételt, 
esetleg öntözési tilalmat is el kel-
lett rendelni. A vízlépcsővel sta-
bilizálni lehet a vízkészletet. 

NAGY LÁSZLÓ: 
Csongrád megyében jelenleg — 

amint azt a megyei tanács állás-
foglalásából is ismerjük — a 
kommunális és túlnyomórészt az 
ipari vízszükségletet is felszín 
alatti vízkészletekből elégítik ki. 
Ez a legértékesebb és a legtisz-
tább vízvagyon, de egyszersmind 
ezt kell leginkább kímélni is. A 
megye településeinek távlati 
vízellátási tervkoncepciója is tar-
talmazza a felszíni vízkivételek 
lehetőségeinek megteremtését. A 
csongrádi vízlépcső erre is felel: 
a kommunális és az ipari vízel-
látást is megalapozza. 

2. 
Tudomásunk szerint az Állami 

Tervbizottság foglalkozott már 
ezzel a nagy vízügyi beruházás-
sal. Milyen stádiumban vannak 
az előkészületek? 

NAGY LÁSZLÓ: 
A beruházási javaslat elkészült, 

és idén ősszel kerül a döntésre 
jogosult kormányszervek elé. Az 
Országos Tervhivatallal lefolyta-
tott előzetes konzultáció alapján 
háropi javaslatot dolgoztunk ki a 
beruházás megkezdésére. 1977, 
1978 és 1979 jött szóba. Az lát-
szik leginkább járhatónak, hogy 
a tényleges építés 1979-ben kez-
dődik, de megpróbáljuk úgy szer-
vezni az előkészületeket, hogy a 
felvonulás már 1977—78-ban 
megkezdődjék. Ez körülbelül azt 
jelenti, hogy az ú j ötéves terv-
ben hozzákezdenénk és a követ-
kező középtávú tervciklusban be 
is fejeznénk a nagy munkát. 

A munka tervezett méreteire 
jellemző, hogy egy egy kilomé-
teres kanyarulat átvágásában, 
szárazon készül majd a hatalmas 
műtárgy, s utána készül el az 
átvágás. Üj mederbe kerül tehát 
a Tisza. A Csongrád fölötti föld-
rajzi adottság igen gazdaságos 
megoldást ígér. A vízenergia 
hasznosítása viszont nem kifize-
tődő a folyónak ezen a szaka-
szán. 

Az előzetes tervek szerint 280 
ezer köbméter földet kell meg-
mozgatni az ú j árvízvédelmi töl-
tés kiépítéséhez; összességében 
pedig 2,7 millió köbméter föld-
munkát kell elvégezni. Vasbeton-
ból és betonból 230 ezer köbmé-
tert kell beépíteni. Hét kilomé-
teres üzemi útra és négy kilomé-
teres vasúti leágazásra van szük-
ség. A beruházás költségeit 3 
milliárd fölötti összegben szá-
moljuk. Ez aránylag nem nagy 
költség a beruházás méreteihez 
és fontosságahoz képest. Igaz ez 
az építmény nem hoz olyan gyors 
hasznot, mint egy üzem, de alap-
feltétele annak, hogy termelő be-
ruházások működjenek vagy ú jak 
épülhessenek. 

0 
Minthogy Csongrád megyeben 

készül majd az új duzzasztómű, 
szívesen hallanánk arról is: az 
itteni vízügyi szervezetnek milyen 
szerep jut a kivitelezésben és a 
későbbi üzemeltetésben? 

SIMÁDY BELA. 
Kezdjük a végén: a vízlépcső 

üzemeltetése az Alsótiszavidéki 
Vízügyi Igazgatóság feladata lesz. 
Az ezt megelőző szervező mun-
ka máris folyamatos. Hogy csak 
egy példát mondjak: az üzemve-
zetőt máris kijelöltük, olyan meg-
fontolásból, hogy a tervezéstől 
kezdve teljesen megismerhesse 
az építési folyamatot, az egész 

, nagy műszaki létesítményt. 
A kivitelezésben elsősorban a 

földmunkáknál lesz szerepünk, 
és a folyamszabályozási feladatok 
egy részének elvégzésében. Saját 
kapacitásunkkal a fővállalkozó 
segítségére leszünk minden olyan 
munkamozzanatnál, amelyhez gé-
peink, szakembereink, kapacitá-
sunk yan. 

' SIMÁDY BÉLA: 
A duzzasztórendszer nincs ha-

tással a nagy vizekre, vagyis a 
Tisza árvízszintje ugyanolyan 
magas marad, mint előzőleg. A 
szegedi vízmércén mért 200 cen-
timéteres vízállás esetén a folyó 
már úgy viselkedik, mintha duz-
zasztás nem is lenne. Kis vizek 
esetén azonban élvezzük a duz-
zasztás előnyeit. Szegeden példá-
ul a nyári kis vízi minimum, 
amely eddig mínusz 250 centimé-
ter volt, a számítások szerint 
plusz 143 centiméter lesz, és nem 
ingadozik. A vízlépcsők fölött a 
vízmozgás nyári időszakban ki-
sebb lesz, így több hordalék ra-
kódik le. 

Különösen Szegeden érezzük 
majd ennek hatását, mivel a Ma-
ros hordaléka nagy. A vízügyi 
szolgálat számára gondot okoz 
majd ez a jelenség, mert föl kell 
készülni a folyó esetleges kotrá-
sára, mélyítésére. Ugyanakkor 
pozitív ígéret, hogy az újszegedi 
strandot erősebben építi majd a 
folyó, s pár év alatt remélhetően 
behordja a partfürdőnél a me-
derben levő veszélyes gödröket. 

Számolni kell azzal is, hogy a 
víz szennyezettsége a vízpangás 
miatt fokozódik, ezért a Tiszába 
folyó szennyvizek tisztítása elke-
rülhetetlenné válik. 

NAGY LÁSZLÓ: 
Tulajdonképpen arról van szó, 

hogy ez a fejlődés magával hoz 
egy sereg nem kívánatos jelen-
séget is, amelyeket majd le kell 
győzni. Ilyen a vízszennyeződés 
nagyobb veszélye is. Hiszen mi-
közben lehetőséget teremtünk az 
általános gazdasági fejlődésnek, 
egy sereg ú j gonddal kell szem-
benézni. 

SIMÁDY BÉLA: 
A vízmozgás lassúbbodása mi-

att minden bizonnyal be kell 
majd rendezkednünk a téli és 
tavaszi hónapokban jégtörésre is. 
Most tavaszonként az árhullá-
mok fölszakítják a jégtakarót, és 
összetörik a jégtáblákat a zaj-
lások. De a téli kis vizek idején 
a duzzasztórendszerben szinte ál-
ló vízzel kell számolni. A jég le-
vonulása és a hidak védelme 
megköveteli majd ezt az óvatos-
ságot 

A folyó mindenképpen élénkül: 
alkalmasabb lesz vízi sportolásra, 
több strandolási lehetőséget kí-
nál, jobban benépesülhetnek 
majd a partok nyári üdülőlakok-
t a l , s fellendülhet ú j r a a hajó-
zás, hiszen a fontos vízi út teljes 
hosszában járható lesz, kedvező 
feltételeket kínál ismét a mező-
gazdasagi es vegyipari szállítá-
soknak, segít a nagy arányú szov-
jet—magyar áruforgalom bonyo-
lításában. 

Ez a sok lehetőség megfelelő 
figyelmet érdemel és kivan a 
népgazdaság különböző ágaitól, 
hiszen időben gondolni kell a kí-
nálkozó lehetőségekre, és meg 
kell teremteni azok kihasználásá-
nak az alapját. 

A Tisza, mint a természet fon-
tos és szeretett eleme, esztétiku-
mából sem veszít — ellenkező-
leg: a hatalmas vízi építmények 
önmagukban is szépek és látvá-
nyosak, megszűnnek a folyón a 
gázlók, a stabil nyári vízállás 
sokkal több szépséget és örömet 
tartogat majd a víz szerelmesei-
nek, mint a gyakori vizszintióga-
dozással járó sáros partok. 

A változások Csongrád körze-
tét érintik majd leginkább. Itt a 
város fölött például kialakul egy 
nagy időszakos tó, amely eseten-
ként alkalmas lesz vízi sportokra 
is, de egyelőre azzal a hátrány-
nyal, hogy éppen az üdülési idő-
szakban lesz vízben szegény. A 
Körös-toroki strand viszont üdü-
lési, sportolási szempontból egy-
aránt megélénkül, mert sokkal 
kedvezőbb lesz a vízszint, és ki 
sebb a vízállás ingadozása. Vi-
szont a vízlépcső közvetlen kör-
nyéke kitűnő kiránduló objek-
tumot jelent majd Bokros kör-
nyékén. 

NAGY LÁSZLÓ: 
Egy ilyen nagy építkezés a 

legközelebbi településnek, neve-
zetesen Csongrádnak kiváló elő-
nyöket kínál. Az építéssel járó 
pezsdülés, a® város északi irányú 
fejlesztési lehetősége, a duzzasz-
tóval kombinált ú j közúti össze-
köttetés megteremtése, mind 
olyan elem, amelynek városfej-
lesztési vonzata van. 

A beruházási javaslat most 
gyakorlatilag csak a vízlépcsőre 
vonatkozik, ám ettől függetlenül 
magában hordozza a továbbfej-
lesztés lehetőségét. így is komp-
lett lesz a beruházás, de az igé-
nyek várható növekedése kiköve„ 
telheti egyrészt a duzzasztási 
szint emelését, másrészt a gátak 
megfelelő emelésével a tározott 
víz mennyisége is növelhető. A 
víz emellett átvezethető lesz a 
Körösbe. Nem jelenti ez a lehe-
tőség a bekövetkezés bizonyossá-
gát, de bizonyos előrelátás azt 
súgja: eljön, eljöhet a megvaló-
sulás ideje. A tervezés még en-
nél is előbbre gondolt: az alpári 
tározó megvalósításának műszaki 
lehetőségét is figyelembe vette. 
Ennek déli vége a duzzasztóig 
nyúlhat, és mintegy 1—1,2 mil-
liárd köbméter víz tartalékolásá-
ra teremthet lehetőséget. 

S ha már Csongrád ilyen rész-
letességgel szóba került, még e l -
mondom: az tetszik leggazdasá-
gosabbnak, hogy Gátértól vasüti 
leágazást építsenek a duzzasztó 
irányába, amely Csongrád hatá-
ráig vezet, s ott építenek ki egy 
depóniát. Mindez a duzzasztó el-
készülte után más célra is hasz-
nosítható lesz. K Innen üzemi út 
vezet majd az építkezéshez. Le-
ágazásának helye a kiskunfél-
egyháza—bokrosl úttorkolat kö-
rül lesz. A felvonuláshoz termé-
szetesen lakásokra is szükség 
van, melyekkel végső soron 
Csongrád gyarapodik-

Az építkezés idején fölpezsdül 
majd a város élete, hiszen 400— 
500 ember is dolgozik egyidőben 
a vízlépcsőn, s az sem lehet kö-
zömbös Csongrádnak, hogy ez a 
nagy beruházás az egész ország 
érdeklődését, figyelmét is magá-
ra és a városra vonja. 

0 
Elhangzott már ugyan egy tö-

mör utalás a csongrádi vízlépcső 
megépítésének várható idejére, 
mégis ismételten megkérdezzük: 
a munka nagyságának ismereté-
hen és hazánk anyagi lehetősé-
geinek összefüggésében, mikorra 
várhatjuk a szalagvágást? 

NAGY LÁSZLÓ: 
Amennyiben az ország gazda-

sági lehetőségei megengedik, az 
ötödik ötéves terv utolsó eveiben 
megkezdjük a felvonulást, a 
csongrádi duzzasztó építéséhez, 
s ezután a tényleges kivitelezést 
is. A teljes megépítés terminusa 
a hatodik ötéves terv lenne. 

Egy ilyen nagy beruházás meg. 
valósításának ideje Magyarorszá-
gon — figyelembe véve a gazda-
sági erőforrásokat, az építőkapa-
citást, az anyagellátást stb. — 
körülbelül nyolc-tíz esztendő. Fi-
gyelembe véve továbbá a fejlő-
dést, a műszaki haladást és azt a 
szándékot, hogy minél előbb ha-
szonra fogjuk a befektetett rop-
pant összegeket, nem követünk 
el durva hibát, ha azt mondjuk : 
hat-hat és fél év kell az építke-
zés tényleges fnegkezdésétől a be . 
fejezésig. 

A beruházási terv jóváhagyá-
sa még nem történt meg, s a 
döntés után elő kell majd te-
remteni a megfelelő összegeket. 
Ezután kezdődhet a kivitelezési 
terv elkészítése. A generálkivite-
lező a VIZITERV, a beruházó az 
OVIBER lesz, a kivitelezésben 
pedig számos vállalat vesz részt. 
Ezek munkájá t úgy kell össze-
hangolni, hogy az építés folya-
matos és zökkenőmentes legyen, 
s, a beruházás minél előbb hasz-
not hajtson. 

Most vár juk az illetékes kor-
mányszervek döntését, hogv mi-
nél előbb hozzáfoghassunk a 
nagy arányú és nagyszerű mun-. 
kához. 

4. 
Hogyan befolyásolja majd az 

uj vízlépcső-rendszer az alföldi 
folyók vízállását, a folyó termé-
szetét, gazdasági jelentőségén túl 
hatással lesz-e a tájra, az üdülési 
és sportolási lehetőségekre? 

Csongrád megye tanácsa nagy örömmel és megelégedéssel fo-
gadta a csongrádi vízlépcső megépítésének tervét és a megvalósí-
tásból eredő gazdasági előnyök dinamikus hatással lesznek rftajd a 
megye ipari, mezőgazdasági életére, kommunális fejlődésére, s a la-
kosság is érthető figyelemmel kíséri a vállalkozást már most, a dön-
tést megelőzően is. Ezért a jövőben különös figyelemmel és szere-
tettel ismertetjük majd lapunkban is a vízlépcső sorsát meghatározó 
tárgyalásokat, az előkészületeket. 

A beszélgetést vezette és feldolgozta: 
SZ. SIMON ISTVÁN 


